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محسن رضایی:

برجام از نظر اقتصادی
 به ضرر ماست

دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه برجام تنها در 
مسئله برگشت پذیری مساوی است، گفت: برجام از نظر اقتصادی 

مساوی نیست و به ضرر ماست.
به گزارش مهر؛ محسن رضایی، دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام 
برنامه »متن- حاشــیه« که از شبکه سوم سیما پخش شد گفت: حسن 
ورود مجلس به برجام این اســت که آنچه که از دل مجلس و شــورای 
عالی امنیت ملی بیرون بیاید دو قبضه می شود. مجلس می تواند شرایط 
و الزاماتی بگذارد. در قانون اساسی و در اداره کشور بن بستی وجود ندارد 
همه اشــکال بن بست، بسته شده و کنار رفته است. در صورت اختلاف 
نظر این دو نهاد یعنی شورای عالی امنیت ملی و مجلس رهبری معظم 
می تواند ورود پیدا کند و مسئله را حل کند. به نظر من در نهایت مسئله 
حل خواهد شــد و در صورت بن بســت رهبری می تواند تصمیم لازم را 

برای نهایی شدن بگیرند.
رضایی افزود: البته برجام اگر از سوی آمریکا رد شود این کشور دچار 
افول می شود و با این کار حیثیت بین المللی آمریکا از بین می رود. مجلس 
می تواند در برجام شــرایط بگذارد رهبری هم یک شرط گذاشتند مثل 
مسئله تحریم ها که تحریم ها باید کاملا برداشته شود. و نه تعلیق تحریمها.
وی در پاسخ به این سوال که آیا ما در برجام به اهدافی که خواستیم 
دســت پیدا کردیم یعنی متن برجام این قــدر کامل بوده که لغو تمام 
تحریم ها را به همراه داشــته باشد؟ گفت: ما به برخی ازاهداف رسیدیم 
ولی این طور نیست که به همه اهداف رسیده باشیم، چون دو طرف در 
یک بی اعتمادی بودند. ایران اعتماد نداشته است و گفته که اگر شما به 
تعهدات عمل نکنید دوباره دستگاه های سانتریفیوژ را راه می اندازیم و آنها 
نیز اعتماد نداشتند و گفتند که پس ما هم تحریم ها را برمی گردانیم. یعنی 
یک برگشت پذیری متقابل. این از نظر سیاسی معادل می باشد، )تساوی 
در برگشت پذیری( اما از نظر اقتصادی مساوی نیست و به ضرر ماست.

دبیر مجمع با بیان اینکه آن مدینه فاضله ای که در ذهن مردم دارد 
بوجود می آید بعد از برجام، وجود ندارد. گفت: نباید عده ای انتظارات کاذب 
بوجود آورند این کار درست نیست. خیلی ها به بهانه طرفداری از دولت 
این کار را می کنند و این تصور را ایجاد می کنند اما با این کار در عمل 
یک سیل و طوفان زیر پای روحانی ایجاد می کنند. بروند از اقتصاددان ها 
ســوال کنند. بعضی از این آقایان روشــنفکر سیاسی به خودشان اجازه 

می دهند هر اظهار نظری را در هر حوزه تخصصی بکنند.

درمکتب امام

بالاخره مسلمین باید خودشان فکری بکنند، بیدار بشوند و الّا این ها 
]ابرقدرت ها[ چاقوکش بین المللی هستند و نمی گذارند دنیا آرام باشد 
مگر اینکه مردم خودشان، مظلومین خودشان به فکر خودشان باشند، 

مظلومین جهان خودشان به فکر خودشان باشند. 
صحیفه امام؛ ج۱۸؛ ص۲۴۰ / جماران؛ ۱۶ آذر ۱۳۶۲

چاقوکش های بین المللی

گزارش کیهان از ضرورت بررسی برجام در مجلس

كمیسیون ویژه گره گشا نیست
دولت لایحه بدهد 

اخبار کوتاه

عملکرد مسئولان مخالف اقتصاد مقاومتی است
لطف الله فروزنده، قائم مقام جمعیت ایثارگران انقلاب اسلامی با بیان 
اینکه دولت به دنبال اجرای سیاست لیبرالی در کشور است، گفت: تنها 
گفتن و ارائه طرح اقتصاد مقاومتی از ســوی مسئولان درست نیست، 

عملکرد مسئولان مخالف اقتصاد مقاومتی است.
کینه  تمام نشدنی فتنه گران از شهید آیت 

اســدالله بادامچیان از اعضای حزب جمهوری اسلامی و از نزدیکان 
شــهید حســن آیت در دوران مختلف مبارزات قبل از انقلاب اسلامی 
و دوران فعالیت وی در حزب جمهوری اســلامی در یادداشتی که در 
پایگاه اطلاع رسانی مرکز اسناد انقلاب اسلامی منتشر شد، با اشاره به 
گزارش روزنامه اصلاح طلب شــرق علیه این شهید نوشت: کینه ای که 
امثال اصحاب فتنه و نهضت آزادی ها و خطوط انحرافی با آیت داشته اند 
تا زمانی که این خطوط انحرافی و التقاطی باقی مانده ای داشته باشند، 

تمام شدنی نیست .
مجلس باید شجاعانه »برجام« را بررسی  کند

محمدنبی حبیبی گفت: بیانات صریح مقام معظم رهبری در دیدار 
با هیئت دولت و نیز اعضای خبرگان رهبری حکایت از نوعی بدعهدی 
آمریکایی ها دارد. مســئولان کشور به ویژه دستگاه دیپلماسی خارجی 
کشور باید اقدامات جدی در مورد »بد حرف زدن« آمریکایی ها به عمل 
آورند. وی با اشاره به نقش مجلس و وظایف خطیر این نهاد مردمی در 
تصمیم گیری های ملی و فراملی اظهار داشــت: اصول قانون اساسی به 
ویژه اصل 77 اجازه نمی دهد مجلس از »برجام« برکنار بماند؛ مجلس 

شجاعانه باید در این وادی وارد عمل شود.
حمایت از مواضع صریح و شفاف 

ریاست مجلس خبرگان
جمع کثیری از طلاب و فضلای حوزه علمیه قم طی بیانیه ای ضمن 
تشــکر فراوان از مواضع صریح ریاست محترم خبرگان، از نمایندگان 
ملت، بررسی دقیق و عالمانه برجام را، به دور از هرگونه گرایش سیاسی 
خواســتار شدند. در این بیانیه آمده است: امروز طلاب و فضلای قمی 
ضمن حمایت قاطع از منویات و مطالبات مقام عظمای ولایت و تقدیر 
و تشکر فراوان از مواضع صریح ریاست محترم خبرگان رهبری، حضرت 
آیت الله یزدی دامت افاضاته؛ بار دیگر و با صراحت بیشتر از نمایندگان 
ملت، بررسی دقیق و عالمانه برجام را، به دور از هرگونه گرایش سیاسی، 
مطالبه و پاسداری از خون شهدا، دستاوردهای انقلاب و معماری سدی 

آهنین در مقابل نفوذ استکبار در این کشور را خواستاریم.
برپایی ۴۸ بیمارستان صحرایی در نقاط محروم 

توسط سپاه
سردار احمد عبداللهی معاون بهداشت و درمان سپاه در آیین افتتاح 
دومین بیمارستان صحرایی سپاه استان سمنان که با حضور جمعی از 
فرماندهان، مسئولین، مدیران استان و شهرستان دامغان و اقشار مختلف 
مردم بخش امیرآباد در مسجد بقیه الله)عج( روستای حسن آباد دامغان 
برگزار شد، اظهار داشت:  تاکنون 48 بیمارستان صحرایی در نقاط محروم 
و کمتر توسعه  یافته روستایی استان های مختلف کشور برپا شده است.

وزارتخانه ها متن توافق را بررسی کنند
محمد سلیمانی نماینده مردم تهران و عضو فراکسیون اصولگرایان 
مجلس با بیان اینکه مسئولان دولتی موافق بررسی برجام در مجلس 
نیستند، گفت:  رئیس بانک مرکزی باید در مورد رفع تحریم های بانک 
مرکزی و ســایر بانک هــا در توافق به مجلس تعهد بدهد. ســلیمانی 
خاطرنشــان کرد: هر یک از وزارتخانه ها باید به صورت جداگانه متن 
برجام را بررســی کنند تا مشخص شود که این توافق از ابعاد مختلف 
چه خطراتی را ممکن است متوجه کشور ما سازد که به نظر من طرف 

مقابل درصدد است در این توافق صنعت فضایی ما را متوقف کند.
یک نماینده مجلس شــورای اســلامی با انتقاد از اعلام 
آمارهای غیررسمی کاهش سن اعتیاد دختران از سوی معاون 
امور زنان رئیس جمهور گفت: اگر از بقیه انتقاد می کنند باید 
پاســخ دهند که چرا در دو سال اخیر در این زمینه اقدامی 

انجام نداده اند؟
زهره طبیب زاده نوری با انتقاد از اعلام برخی آمارهای غیرفراگیر، 
گفت: معاون امور زنان ریاست جمهوری بارها در اظهارات خود مطرح 
کرده است که هنوز آمار درستی درباره کلیه مسائل زنان اعم از اعتیاد، 
زنان سرپرســت خانوار، و آمارهای دیگر به تحقیق نداریم، بنابراین 
معاون امور زنان رئیس جمهور هم اطمینان چندانی به اطلاعاتی که 
به دستش رسیده است به عنوان یک کار آماری دقیق، ندارد و صرفا 

گزارش هایی بوده که به آنها رسیده است.
وی ادامه داد: بنابراین اساســا بیــان گزارش هایی که پیامدهای 
سیاسی و اجتماعی برای کشور دارد در یک تریبون مانند صدا و سیما 
وقتی متکی به آمار قطعی نباشد به اعتقاد بنده کار پسندیده ای نیست 
به جهت اینکه اذهان عمومی را نسبت به موضوعی که ممکن است 

قطعیتی در مورد آن وجود نداشته باشد، نگران می کند.
این نماینده مجلس شورای اسلامی گفت: ممکن است در سال های 
اخیر تعداد ازدواج دختران زیر سن قانونی و یا آمار دخترانی که در دام 
اعتیاد گرفتار می شوند، افزایش پیدا کرده باشد اما ازدواج دختران زیر 
سن قانونی معمولا محدود به نقاط دور افتاده و شهرها و روستاهای 
بســیار کوچک و با بافت سنتی اســت و اصلا در شهرهای بزرگ و 
کلان شهرها شاهد این قبیل ازدواج در دختران پایین 13 سال نیستیم.

طبیــب زاده به فارس گفت: هم اکنــون آنچه که به عنوان یک 
نگرانی عمده مطرح می شــود افزایش سن دختران مجرد بالای 30 
ســال است که به سمت تجرد قطعی حرکت می کنند. این آمارها به 
شــدت نگران کننده است و گرنه آن قبیل ازدواج ها استثنائاتی است 
در مورد خانواده های به شــدت سنتی و روستایی که در گذشته هم 

بوده و ممکن است هم اکنون نیز وجود داشته باشد. 
این نماینده مجلس شورای اســلامی خاطرنشان کرد: اگر تمام 
این آمارها در ســال های اخیر افزایش داشته باشد دال بر زیر سؤال 
بردن عملکرد مسئول امور زنان است وقتی بودجه معاونت امور زنان 
یک باره بیش از دو برابر افزایش پیدا می کند باید بیان کنند با توجه 
به این افزایش بودجه برای هر دو معضل مطرح شــده چه کارهایی 

انجام داده اند.
طبیب زاده افزود: افزایش معتادان دختر چیز جدیدی نیست. تعداد 
معتادان به دلایل مختلف در کشور افزایش پیدا کرده است که این امر 
طبعا دامن دختران و زنان را هم می گیرد اگر دغدغه معاون امور زنان 
این مســائل بود در بدو ورود می توانست با وزارت آموزش و پرورش 
موافقتنامه ای را منعقد کنند که موضوعاتی آموزشی و فرهنگی را در 
آن لحــاظ کنند و از این طریق به وظیفه خود عمل کنند وقتی این 
موضوعات به عنوان یک معضل مطرح می شود باید بلافاصله اقدامات 

انجام شده را نیز مطرح می کردند.
وی ادامه داد: معاون رئیس جمهور در زمان اصلاحات هم در امور 
زنان فعالیت داشــت بنابراین نا آشنا با مسائل امور زنان نبوده است 
و طبعا وقتی خودش را یک فعال سیاســی می داند که در امور زنان 
کارهای حقوقی انجام داده  اســت بنابراین با این مسائل آشنا است و 
باید در بدو ورود اولین موافقتنامه ای را که امضا می کردند برای حل 
این معضل باشــد نه اینکه در موضع اپوزیســیون حضور پیدا کند و 
بگوید ما آمار زیادی از زنان کارتن خواب داریم که اگر در سال های 
اخیر این تعداد افزایش پیدا کرده است نقد به سایرین در این زمینه 
وجود دارد اما اگــر معاون رئیس جمهور در امور زنان از بقیه انتقاد 
می کند باید به این سؤال نیر پاسخ دهد که چرا در دو سال اخیر در 

این زمینه اقدامی انجام نداده است.
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی افزود: بله در تمام 
جوامع ناهنجاری وجود دارد و اینکه ســن ناهنجاری ها پایین آمده 
باشد نیز عادی است چون دشمن در حال برنامه ریزی برای اضمحلال 
فرهنگی در کشور است و مسئولان هم در مقابل عملکرد دشمن خواب 
هستند و وقتی بیدار می شوند به عنوان اپوزیسیون نظام عمل می کنند؛ 

در این شرایط طبیعی است که نتیجه ای جز این حاصل نمی شود.

طبیب زاده :
معاونت زنان در ۲ سال اخیر برای 

كاهش اعتیاد دختران چه كرده است؟

دبیر هیئت منصفه دادگاه مطبوعات گفت: در جلســه دیروز 
دادگاه مطبوعات روزنامه »قانون« به اتهام نشر مطالب خلاف واقع 
به قصد اضرار به غیرو روزنامه »روزان« به اتهام نشــر اکاذیب به 

قصد تشویش اذهان عمومی مجرم شناخته شدند.
علی اکبر کســائیان گفت: در جلســه دیروز دادگاه مطبوعات که در 
شــعبه های 3 و 7 دادگاه کیفری و به ریاست قاضی حسین اصغر زاده و 
قاضی کاشانکی برگزار شد، به اتهام های دو پرونده روزنامه های »روزان« 
و »قانون« رسیدگی شد. وی ادامه داد: در این جلسه مهناز مظاهری مدیر 
مســئول روزنامه قانون به اتهام نشر مطالب خلاف واقع به قصد اضرار به 
غیر با اکثریت آرا مجرم شناخته شد، اتهام دوم این روزنامه افترا بود که 

با اکثریت آرا مجرم شناخته نشد.
دبیر هیئت منصفه دادگاه مطبوعات ادامه داد: در ضمن هیئت منصفه 

مطبوعات استان تهران با اکثریت آرا متهم را مستحق تخفیف دانست.
به گزارش فارس، کســائیان افزود: پرونده دوم که در شعبه 3 دادگاه 
کیفری مورد بررسی قرار گرفت پرونده روزنامه »روزان« بود، که در نهایت 
شمسی پورمحمدی مدیر مسئول روزنامه روزان، به اتهام نشر اکاذیب به 
قصد تشــویش اذهان عمومی با اکثریت آرا مجرم شناخته شد و هیئت 

منصفه مطبوعات استان تهران متهم را مستحق تخفیف ندانست.

دبیر هیئت منصفه دادگاه مطبوعات:
روزنامه های »قانون« و »روزان« 

مجرم شناخته شدند

قائم شهر- خبرنگار کیهان:
با شناسایی یکی از شهدای گمنام در مازندران، خانواده ای دیگر از 
شهیدان همیشه جاوید پس از ۳۰ سال چشم انتظاری مزار شهیدشان 

را پیدا کردند.
ســرهنگ ابراهیم یعقوبی فرمانده سپاه پاســداران ناحیه قائم شهر در 
گفت وگو با خبرنگار ما گفت: بســیجی شــهید برزو آقایی فرزند احمد اهل 
شهرستان بابلسر متولد 1341 یکی از پنج شهید گمنام آرمیده در حسینیه 
عاشقان ثارالله قائم شهر است که با انجام آزمایش »دی ان ای« شناسایی شد.

وی افزود: بسیجی شهید برزو آقایی بعد از خدمت سربازی چندین بار به 
عنوان بسیجی به جبهه ها اعزام شد و درحین آموزش گروه زرهی لشگر ویژه 
25 کربلا قبل از عملیات والفجر 8 در رودخانه بهمن شیر به شهادت رسید.

پیکر شهید برزو آقایی که در زمان شهادت 23 ساله و مجرد بود در سال 
1391 به همراه چهار شهید دیگر گمنام در 29 آذر 1391 سالروز شهادت 
حضرت رقیه)س( پس از تشییع باشکوه مردم قدرشناس در حسینیه عاشقان 

ثارالله قائم شهر دفن شد.
میزبانی خوب مردم قدرشناس از شهید گمنام موجب شد تا امروز پس از 
شناسایی وی خانواده اش رضایت دهند تا مزار شهیدشان در کنار چهارشهید 

گمنام برای همیشه در حسینیه عاشقان ثارالله قائم شهر بماند.
شناسایی ۲ شهید در ایلام

به گزارش خبرگزاری صداوســیما از ایلام هویت دو شهید گمنام دوران 
دفاع مقدس که اخیراً در منطقه سلیمانیه عراق تفحص شده بودند با انجام 
آزمایشــات پزشکی )دی ان ای( شناسایی شــده و دل دو خانواده منتظر را 

شاد کرد.
رستمیان مدیرکل بنیاد شــهید و امور ایثارگران ایلام گفت: پیکرهای 
پاک و مطهر این دو شهید دوران دفاع مقدس اواسط هفته گذشته در ایلام 

و چرداول تشییع و به خاک سپرده شده بودند.
به گفته وی این دو از شهدای دانشجو و به نام های حمید زرگوشی اهل 
شهرســتان مهران و لطفعلی مرادحاصلی اهل شهرستان چرداول در استان 
ایلام هستند. وی افزود: روز سه شنبه هفته گذشته آیین استقبال، تشییع و 
خاکسپاری این دو شهید در شهرهای ایلام و چرداول بطور همزمان با حضور 

اقشار مختلف مردم و مسئولان برگزار شد.
رســتمیان گفت: شهید لطفعلی مرادحاصلی در گلزار شهدای روستای 
زنجیره از توابع شهرستان چرداول و شهید حمید زرگوشی در مزار شهدای 
گمنام وادی بهشت رضا شهر ایلام به خاک سپرده می شوند. این دو شهید 
از دانشجویان بسیجی در سال 65 و در جریان عملیات والفجر9 در منطقه 

عملیاتی سلیمانیه کردستان عراق به درجه رفیع شهادت نایل آمدند.

احراز هویت 3 شهید گمنام 
در مازندران و ایلام

آیین اختتامیه طرح ملی رحله )حفظ چهار جزء 
قرآن کریم همراه با ترجمه و مفاهیم در تابستان 
9۴( با حضور قرآن آموزان و مسئولان قرآنی در 

حرم مطهر امام خمینی)ره( برگزار شد.
به گزارش ایکنا، در این مراســم که با حضور هزار 
و 500 نفر از قرآن آموزان طرح ملی رحله برگزار شــد، 
حجت الاسلام حشــمتی معاونت قرآن و عترت وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، حجت الاسلام شرفخانی معاون 
فرهنگی سازمان اوقاف و امور خیریه، سرابی عضو هیئت 
رئیسه اتحادیه تشــکل های قرآن و عترت و بحرالعلوم 
معاون آموزش سازمان دارالقرآن الکریم حضور داشتند.

بر اســاس این گزارش، حجت الاسلام شاهسونی، 
مسئول موسسه قرآنی ـ فرهنگی بیت الاحزان حضرت 
زهرا)س( در این مراســم به ارائه گزارشی از اختتامیه 
طرح ملی رحله پرداخت و گفت: این طرح در پاسخ به 
فرمایش مقام معظم رهبری مبنی بر تربیت 10 میلیون 

حافظ قرآن کریم در کشور اجرا شده است.
وی افــزود: ایــن اختتامیه، افتتاحیه اســت برای 
طرح های دیگر قرآنی که در کشور باید اجرا شود. رحله 
به معنی کوچ معنوی به ســمت قرآن کریم است و در 
این طرح 32 مرکز در 16 استان همکاری داشته اند که 

در این راستا هزار و 800 نفر ثبت نام کردند که هزار و 
500 نفر برگزیده شدند و از این تعداد هزار و 200 نفر 

تا پایان این طرح همراه ما بودند.
حجت الاسلام شاهسونی بیان داشت: از این طرح 
استقبال بسیار خوبی صورت گرفت و امیدواریم هر یک 

از این حافظان در آینده، مدرســه ای را راه اندازی کنند 
که بتوانیم با هزینه هایی که کرده ایم صرفه جویی را در 
جامعه به دنبال داشته باشیم. تربیت جوانان و دوری از 

بزهکاری آنان از مهمترین اهداف است.
همچنین، حجت الاســلام احمد شرفخانی، معاون 

فرهنگــی ســازمان اوقــاف و امور خیریه در مراســم 
اختتامیه طرح ملی رحله که با حضور 32 موسســه  از 
16 مرکز برگزار شد، گفت: مقام معظم رهبری در حدود 
21 سال پیش از این در جمع  فرماندهان فرمودند: »در 
عرصه فرهنگی بنده به معنای واقعی دغدغه دارم« که  
این فرمایش حدود 6 ماه قبل نیز بار دیگر تکرار شد که 
دشمنان به بهانه های مختلف به دنبال رخنه فرهنگی در 
کشور ایران هستند و مسئولان کشور آمریکا بارها تاکید 
کرده اند که به دنبال تغییر رفتار در ایران و تهران هستند.

وی گفــت: مقام معظم رهبری هشــدار دادند که 
جوانان در مقابله با  نفوذ فرهنگی غرب در عرصه حضور 
داشته باشند که در این عرصه راهی به جز ترویج فرهنگ 

قرآنی و اجرای برنامه های قرآنی نخواهیم داشت .
حجت الاسلام شرفخانی با اشاره به اجرای طرح ملی 
رحله، بیان کرد: طرح حفظ قرآن کریم سدی است در 
مقابل نفوذ فرهنگی دشــمن و مؤسسه بیت الاحزان 
الزهــرا که  اجرای این طرح را بــر عهده گرفتند کار 
ارزشــمندی در این میان داشــته اند و این راهی برای 
پدیدار گشــتن یک خانواده قرآنــی، جامعه قرآنی و 
کشــور قرآنی است که در این راســتا نفوذ سیاسی و 

اقتصادی هیچ مفهومی ندارد.

آیین اختتامیه طرح ملی رحله برگزار شد

محسن گروسی قاسم جعفری حجت الاسلام علیرضا سلیمی عزت الله یوسفیان ملا

و بســیاری آن را راهکار مناسبی برای این روزهای اقتصاد 
کشــور و شرایط تحریم های بی ســابقه ای که به کشورمان 

تحمیل شده می دانند.
 اقتصاد مقاومتي یعني تشــخیص حوزه هاي فشار یا 
درشرایط کنونی تحریم و متعاقبا تلاش براي کنترل و بي اثر 
کردن و در شرایط آرماني تبدیل چنین فشارهایي به فرصت، 
که قطعا باور و مشــارکت همگانــي و اعمال مدیریت هاي 
عقلایي و مدبرانه پیش شرط و الزام چنین موضوعي است. 
اقتصاد مقاومتي کاهش وابستگي ها و تاکید روي مزیت هاي 

تولید داخل و تلاش براي خوداتکایي است.
رهبر معظم انقلاب اســلامی در دیدار هــزاران نفر از 
کارگران سراسر کشور خاطرنشان کردند: کلید حل مشکلات 
اقتصادی در لوزان و ژنو و نیویورک نیست، در داخل کشور 
اســت و همه باید مسئولیت های متفاوت خود را در تقویت 
تولید داخلی به عنوان »تنها راه علاج مشکلات اقتصادی«، 

انجام دهند.
در همین ارتباط حجت الاسلام علیرضا سلیمی نماینده 
مردم محلات در مجلس شــورای اسلامی در گفت و گو با 
کیهان  با اشاره به اینکه در خصوص اقتصاد مقاومتی شعار 
زیادی داده شده است اما در عمل اتفاق خاصی نیفتاده است 
گفت: عمده  تمرکز دولت بر روی بحث پرونده هسته ای بوده 
اســت و از سایر عرصه ها از جمله مباحث مربوط به اقتصاد 

مقاومتی غفلت شده است .

وی با اشــاره به اینکه واردات بی رویه با روحیه اقتصاد 
مقاومتی در تضاد است اظهار داشت: اقتصاد کشور با معضلی 
به نام قاچاق کالا مواجه است؛ از سوی دیگر همچنان اقتصاد 
کشور بر مبنای اقتصاد تک محصولی نفت استوار است و تا 
زمانی که ســهم پول نفت در بودجه های عمومی بالا است 
نمی توان انتظار داشــت سیاســت های اقتصاد مقاومتی به 
درســتی اجرا شود. ســلیمی ادامه داد: اقتصاد مقاومتی بر 
روی کاغذ درمان معضلات اقتصادی نیســت از همین روی 
باید همه ظرفیت های کشور درگیر این موضوع شوند و نگاه 
به دست بیگانگان دردی را از مشکلات کشور حل نمی کند.
عضوکمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس خاطر نشان 
کرد: قطعا برجام برای اقتصاد کشــور نمی تواند معجزه کند 

مگر اینکه به ظرفیت های داخلی اعتماد بیشتری شود .
ســلیمی با تاکید بر اینکه دولت حزب نیست که فقط 
به فکر فتح سنگر به سنگر جایگاه های سیاسی باشد و لازم 
است  توجه بیشــتری به حوزه اقتصاد داشته باشد تصریح 
کرد: دولت بیش از اندازه کند و محتاط در فضای اقتصادی 
حرکت می کند و نسخه واحدی برای حوزه اقتصادی ندارد 
و به نظر می رسد هر بخشی بصورت جزیره ای عمل می کند .
همچنین عزت الله یوســفیان ملا نماینــده مردم آمل 
در مجلس شــورای اسلامی با اشاره به اینکه هنوز از سوی 
دولت به عنوان متولی امر تعریف دقیقی از اقتصاد مقاومتی 
نشده است گفت: اقتصاد مقاومتی به طور خلاصه  آن است 

که حربه ای در حوزه اقتصاد در دست دشمن نداشته باشیم 
تا هر گاه اراده کردند بتوانند ما را به واســطه تحریم تحت 

فشار قرار دهند .
عضو ناظر مجلس در ســتاد مبارزه با مفاسد اقتصادی 
با اشــاره به اینکه اقتصاد مقاومتی در کشــور فقط با حرف 
و برگزاری ســمینار تحقق پیدا نمی کند خاطرنشان کرد: 
متاســفانه تقســیم کار مشــخصی در بین وزارتخانه ها و 
ســازمان های دولتی در خصــوص اقتصاد مقاومتی صورت 
نگرفته اســت. یوســفیان ملا با اشــاره به اینکه در اقتصاد 
مقاومتــی نبایــد از نقش مردم غافل بــود تاکید کرد: اگر 
میخواهیم در عمل شاهد تحقق صحیح سیاست های اقتصاد 
مقاومتی باشیم باید در بین مردم خرید محصولات ایرانی را 
فرهنگ سازی کنیم که هنوز از سوی دستگاه های ذی ربط در 

این خصوص اتفاق قابل لمسی دیده نشده است .
در ادامه قاسم جعفری نماینده بجنورد در مجلس شورای 
اسلامی ابراز داشت: اقتصاد مقاومتی نسخه شفابخش اقتصاد 
کشــور است که متاســفانه اراده جدی برای اجرایی کردن 
آن وجود ندارد این در حالی اســت که دولت باید گام های 

اساسی تر را در این خصوص بردارد. 
سخنگوی کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس با اشاره 
به اینکه قوه مجریه در خصوص اقتصاد مقاومتی برنامه اقدام 
تهیــه کند  تصریح کرد: در دولت یک گروه و پایگاه بعنوان 
مرجع باید ایجاد شود تا مبانی نظری و عملی اقتصاد مقاومتی 

را بطور جدی تبیین کند. جعفری تاکید کرد: بدون شــک 
یکی از محورهای اصلی اجرای سیاست های اقتصاد مقاومتی 
مبارزه واقعی با فساد اداری است که در ادامه راه شاهد بروز 

ثمرات اقتصاد مقاومتی خواهیم بود.
همچنین محســن گروســی نماینده مردم شهریار در 
مجلس شــورای اسلامی با اشــاره به اینکه تاکنون شاهد 
حرکت کند اجرایی شدن سیاست های اقتصاد مقاومتی از 
سوی دولت بوده ایم ابراز داشت: یکی از مسایلی که باعث شده 
است تا تحقق سیاست های اقتصاد مقاومتی دور شویم عدم 
اشرافیت مدیران اجرایی به حوزه های مدیریتی خود است.

وی با اشاره به اینکه قانون رفع موانع تولید  رقابت پذیر 
و ارتقای نظام مالی کشــور یکی از قوانین خوبی اســت که 
می توانــد به اجرایی کردن سیاســت های اقتصاد مقاومتی 
کمک کند تصریح کرد: مدیران اجرایی کشور باید در عمل 
به برنامه های اقتصاد مقاومتی اهتمام بیشتری به کار گیرند 
تا بتوانیم شــاهد ثمرات خوبــی در حوزه اقتصاد، صنعت و 

تولید داشته باشیم.
همچنین رمضانعلی سبحانی فر نماینده مردم سبزوار 
در مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه اقتصاد مقاومتی 
مختص به یک فصل و زمان کوتاهی نیســت اظهار داشت: 
تمامی دســتگاه های اجرایی باید اقتصاد مقاومتی را جدی 
بگیرند و در این خصوص ریل گذاری صحیحی صورت بگیرد 

تا بتوانیم در جهت توسعه و پیشرفت کشور حرکت کنیم.

نمایندگان در گفت و گو با کیهان:

اقتصاد مقاومتی روی كاغذ 
درمان معضلات اقتصادی نیست

سرویس سیاسی-
نمایندگان مجلس تاکید 
کردند: عمده تمرکز دولت بر 
پرونده هسته ای  بحث  روی 
بوده است و از سایر عرصه ها 
از جملــه مباحث مربوط به 
اقتصاد مقاومتی غفلت شده 

است.
متــی«  و مقا د  قتصــا ا «
اصطلاحــی اســت کــه  چند 
صباحــی اســت نقــل محافل 
خبری و اقتصادی کشــور شده 

رمضانعلی سبحانی فر

بقیه از صفحه ۲
اگر چه قریب به اتفاق اعضای کمیسیون ویژه مجلس 
نمایندگانی کارشناس در این موضوع و دلسوز هستند اما  
با در نظر گرفتن همه جوانب بدون شــک این کمیسیون 
نمی تواند جایگزین وظیفه قانونی مجلس در ورود به بررسی 
جدی برجام شود و متاسفانه عده ای آگاهانه و برخی نیز 
از روی ناآگاهی فعالیت ارزشمند این کمیسیون را همان 
بررســی در مجلس و عمل نماینــدگان ملت به وظیفه و 
رســالت خطیر خود خوانده اند. این مواضع در حالی است 
که رئیس این کمیســیون و اغلب اعضــای آن نیز بارها 
تاکیــد کرده اند دولت باید لایحه برجام را به مجلس ارائه 
دهد. همانگونه که رئیس این کمیســیون نیز اعلام کرده 
است ماموریت این کمیسیون تهیه گزارشی درباره توافق 
هسته ای و ارائه آن به مجلس است و البته مجلس نیز از 

نظر حقوقی هیچ الزامی به پذیرش نظر آن نخواهد داشت.
برجام مصداق توافق بین المللی است 
وتصویب آن درانحصار مجلس است

در همین حال پژوهشکده شــورای نگهبان اقدام به 
انتشار گزارش پژوهشی در رابطه با ابعاد حقوقی برجام کرد.

این گزارش پژوهشی که »بررسی ابعاد حقوقی برجام در 
نظام حقوقی جمهوری اسلامی ایران« نام دارد، برنامه جامع 
اقدام مشترک را از منظر حقوقی مورد تحلیل قرار داده است.
در این گزارش، پس از بررسی ماهیت حقوقی برجام، به 
لزوم تصویب آن توسط مجلس شورای اسلامی اشاره شده و 
این موضوع از منظر حقوقی مورد واکاوی قرار گرفته است.

در ادامه این گزارش، به ابهاماتی که درباره صلاحیت 
مجلس شــورای اســلامی وجود دارد پرداخته شــده و 
اشکالات حقوقی صلاحیت مجلس در این خصوص پاسخ 

داده شده است.
ارتباط برجام با قطعنامه سازمان ملل، صلاحیت شورای 
عالی امنیت ملی در ورود به برجام، بررسی داوطلبانه بودن 
تعهدات، خلاف قانون اساسی بودن عمل به برجام درصورت 
عدم تصویب آن توسط مجلس شورای اسلامی، تأثیر عنوان 
برنامه جامع اقدام مشــترک در ماهیت حقوقی آن، دلیل 
عدم تصویب برجام توسط پارلمان سایر کشورهای طرف 
مذاکره، بررسی عدم امضای برجام توسط رئیس جمهور یا 
نماینده قانونی وی، امــکان تصویب برجام از طریق ارائه 
طرح توسط نمایندگان درصورت عدم ارائه لایحه توسط 
دولت و حدود صلاحیت مجلس شورای اسلامی در بررسی 
و تصویب برجام از جمله موضوعاتی است که در این گزارش 

از منظر حقوقی مورد بررسی قرار گرفته است.
مهم  ترین نکات مندرج در این گزارش به این شــرح 

است:
* برجام مصداق توافق بین المللی و صلاحیت تصویبش 

انحصارا در اختیار مجلس است
* عدم تصویب متــن در پارلمان های 1+5 دلیلی بر 

عدم صلاحیت مجلس نیست.
* مجلــس می توانــد در ضمن ماده واحــده، بیانیه 

تفسیری صادر کند.
با توجه به تمام این مســائل می توان پرسید؛ آیا وقت 
آن نرســیده دولت حقوقدان به وظیفه قانونی خود درباره 
ارائه لایحه برجام به مجلس عمل کند؟ پس از تاکید صریح 
رهبر معظم انقلاب بــر وظیفه مجلس در این امر خطیر 
و تاریخــی، آیا وقت آن نرســیده نمایندگان از تعطیلات 
بازگشــته و پس از تعیین تکلیف برجام قضای تعطیلات 

تابستانی خود را بجا آورند؟!

در نشست خبری مشترک با وزیر خارجه جمهوری چک 

ظریف:  آمریکا بیش از این منطقه را دچار آشوب نکند
وزیر خارجــه ایران در واکنش به اظهارات کری به 
مقامات آمریکایی توصیه کرد به جای طرح اظهاراتی 
برای خوشــامد گروه های سیاسی به واقعیات منطقه 
توجه کرده و بیش از این منطقه را دچار آشوب نکنند.

به گزارش فارس، وزیر امور خارجه کشورمان دیروز پس 
از دیــدار و گفت وگو با »لوبومیر زائورالک« همتای چک خود 
در نشست خبری مشترک در تهران با اشاره به برنامه پر حجم 
سفر وزیر خارجه چک به تهران و همچنین اصفهان خاطرنشان 
کرد: سفر وزیر خارجه چک با هیأت عالی رتبه سیاسی و تجاری 
و همچنین حضور بیش از 60 فعال بخش خصوصی این کشور 
می تواند زمینه ای برای گســترش روابط دو کشور و آغازی نو 

برای روابط تهران و پراگ باشد.
وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به اظهارات جان کری وزیر 
خارجه آمریکا که گفته ایران از وابســتگان نیابتی در منطقه 
حمایت نکند، عنوان کرد: جمهوری اسلامی ایران ثابت کرده 
که به طور مستمر با خشونت، افراط و تروریسم مبارزه می کند 
اما سیاست آمریکا در این منطقه باعث دامن زدن به خشونت 

و افراط شده است.
ظریف ادامه داد: زمان آن رسیده که مسئولان آمریکایی 
و ســایر کنش گران بین المللی به جای این که برای خوشامد 
گروه های سیاســی حرف های نامربوط بزنند واقعیات منطقه 

را درک کرده و بیشتر از این منطقه را دچار آشوب نکنند.
وزیر خارجه ایران با اشــاره به موج وحشتناک آوارگان 
که به سمت مناطق مختلف دنیا سرازیر شده، عنوان کرد: 

متأسفانه برخورد انسانی با این قضیه صورت نگرفته است. 
در حالیکه ایران در سی سال گذشته میزبان چند میلیون 
آواره از کشــورهای همسایه بود ولی در حال حاضر برخی 
کشــورها به خاطر چند ده نفر جنجال به راه انداخته و سر 
و صدا می کنند. زمان آن رســیده که همه دنیا یکپارچه و 
یکجا با این معضل برخورد کرده و به خاطر برخی مســائل 
سیاسی از سیاست هایی که به خشــونت، آوارگی و افراط 

می انجامد خودداری کنند.
ظریف اضافه کرد: جمهوری اسلامی ایران به عنوان بازیگر 
جــدی،  ثبات خواه و صلح خواه در این منطقه آماده اســت با 
همسایگان و جامعه بین المللی برای مبارزه با خشونت و افراط 
همکاری کند و از همســایگان می خواهیم همین سیاست را 

پیش بگیرند.
رئیس دستگاه دیپلماسی با توجه به مسئله سوریه گفت: 
در مورد سوریه معتقدیم که باید به خشونت پایان داده شود و 
گفت وگوهای سوری - سوری بین مردم، دولت و همه کسانی 
که به آینده ســوریه علاقمندند شکل بگیرد و حکومت آشتی 
ملی با حضور همه بازیگران ســوری و با نظر مردم سوریه کار 

سازندگی را به پیش ببرند.
ظریــف ادامه داد: امیدواریــم جامعه جهانی با درک این 
واقعیت که کمک بــه افراط و متزلزل کردن پایه های جوامع 
منطقه ما در خدمت منافع هیچ کشوری قرار نخواهد گرفت، 
هر چه ســریعتر از اقداماتی که به گسترش ناامنی در منطقه 

کمک می کند، خودداری کنند.

رئیس دســتگاه دیپلماسی اضافه کرد: جمهوری اسلامی 
ایران در مبارزه با داعش و افراط پیشــگام بوده و کسانی که 
مایلند به این مبارزه بپیوندند، می توانند با جلوگیری از کمک 
به این گروه ها و جلوگیری از اقداماتی که نهایتاً به نفع گروه های 
افراطی تمام خواهد شد، به این مبارزه بپیوندند. مقابله ای که 
مبارزه نظامی صرف نخواهد بود و باید بر سایر حوزه ها از جمله 

فرهنگی و اقتصادی نیز گسترش یابد.
وزیر خارجه کشورمان با بیان اینکه ما با خطرات مشابهی 
روبه رو هستیم، عنوان کرد: خطر افراط همه دولت های منطقه 
و فراتر از منطقه را تهدید می کند و نیاز اســت همسایگان ما 
واقعیات را ببینند و آثار سیاست  های غلط گذشته را به خوبی 

مشاهده کرده و فصل جدیدی را باز کنند.
دیدار با رئیس مجلس

لوبومیر زائورالک وزیر امور خارجه جمهوری چک با علی 
لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی دیدار و گفت وگو کرد.
لاریجانی در این دیدار با ابراز خرســندی از توافق 1+5 با 
جمهوری اسلامی ایران خاطرنشان کرد : لغو تحریم ها می تواند 
افق تازه ای فراروی مناسبات تجاری و بازرگانی ایران و اتحادیه 

اروپا به ویژه جمهوری چک فراهم کند.
در ادامــه این دیدار لوبومیر زائورالــک وزیر امور خارجه 
جمهــوری چک بر ضرورت گفت وگو و پیــدا کردن راه حل 
سیاســی در ســوریه تاکید کرد و اظهارداشت : حمله نظامی 
نمی تواند به بحران های موجود در منطقه به ویژه در ســوریه 

پایان دهد.  


